
   فرزین ماندگار
شاید بتوان گفت تنها جشنواره ای در کشور که در طول 
سال فعال است و آثار آن به واسطه اکران های مردمی 
به طور سراسری به ویژه در مناطق محروم برقرار است 
جشنواره فیلم عمار است. »جوان« درباره تجربه های 
جدید و رو به رش�د جش�نواره عمار با سیدرس�ول 
منفرد دبیر اجرایي این رویداد گفت وگو کرده است.

    
فکر می کنید چشم اندازي که در جشنواره 
عمار برنامه ریزي شده و مد نظر قرار داشت، 

تا اینجای کار چه اندازه محقق شده است؟
دبيرخانه جشنواره از ابتدا س��ه هدف را در نظر داشت. 
هدف اول ايجاد پيوست اجتماعي براي سينماي انقلاب 
بود. اين پيوس��ت اجتماعي به اين معني بود كه بتواند 
تعداد مخاطبان سينماي انقلاب را از جهت كمي  افزايش 
بدهد؛ خصوصاً وقتي كه س��اختار و س��ازمان تماشاي 
سينماي ايران چنين امكاني را براي فيلمسازان انقلابي 
و فيلمس��ازان مردمي  فراهم نمي كرد. يعني در ساختار 
رسمي  س��ينماي ايران در س��ازمان تماشاي سينماي 
ايران، سينما ها پراكندگي عادلانه اي ندارند و عمدتاً بر 
نيمه شمالي تهران متمركز شدند و باقي سينما ها هم در 
اكران تابع همين سينماي نيمه شمالي تهران هستند. 
يعني نگاه مي كنند، اين سينماها چه فيلم هايي را بيشتر 
فروختند همان ه��ا را مي آورند. مث��لًا فيلم »يتيم خانه 
ايران« مجال حضور در شهرستان ها پيدا نمي كند چرا؟ 
به اين خاطر كه اصولاً در نيمه ش��مالي تهران پسنديده 
نشده اس��ت. از اين جهت جش��نواره توانسته به كمك 
تعدادي بالغ بر 20هزار نفر از مردمي  كه داوطلبانه براي 
اكران مردمي  ثبت نام كردند و مشاركت داشتند اتفاقاتي 
را رقم بزند و فضايي را ايجاد كند كه در همه شهرستان هاي 
كشور و تعدادي از روستا هاي كش��ور حتی روستاهاي 
دورافتاده و بعضاً روستاهاي لب مرز فيلم هاي جشنواره 
برود و فيلم هاي نه فقط داس��تاني كه فيلم هاي مستند 
انقلابي و مستند مسئله محور بروند و آنجا ديده شود و به 

نمايش دربيايد .
درباره تأثيرگذاری اين پيوس��ت اجتماع��ي اگر بخواهم 
شاخص گذاري كنم مي توانم به صحبت فيلمسازان عزيز 
اش��اره كنم. يعني اگر مراجعه كنيم به موضع گيري ها و 
نظرات فيلمسازاني كه در سينماي انقلاب فعال هستند 
مي بينيم كه بسياري از آنها خواهان حضور در اكران هاي 
مردمي  هستند و حتي ابراز نگراني مي كنند از اينكه ممكن 
است فيلم آنها به دست اكران كننده ها يا به دست شبكه هاي 
اكران مردمي  نرسد و بعضاً حتي اعلام مي كنند اين فيلم 
را ساخته ايم براي اينكه وارد شبكه اكران مردمي  جشنواره 
شود. از اين جهت به نظر مي رسد در اين مدت جشنواره به 
يك توفيق نسبي رسيده اما اين كافي نيست و ما اول راه 
هستيم و بايد به مراتب بتوانيم بيشتر رو به جلو حركت 
كنيم. بعضي از شهرستان های اكران مردمي  در سال هاي 
اخير كار جالبي انجام دادند و مشخص كردند چند درصد 
از مخاطبان شهرش��ان فيلم ها را ديدند. مث��لًا در راوند 
كاشان گفته بودند سال گذشته محاسبه كردند 34درصد 
مخاطبان شهرشان فيلم هاي جشنواره عمار را ديده بودند و 
حالا هدف گذاري كرده بودند امسال اين درصد را بالا ببرند. 
يا به عنوان مثال در استان سمنان تك تك شهرستان ها اين 
كار را انجام داده بودند يا در شهرستان هاي ديگر اين اتفاق 
افتاده است. مي خواهم بگويم خدا را شكر اكران مردمي 
 كم كم به يك نهاد تثبيت شده تبديل شده كه توسط خود 

مردم براي گسترش مخاطبانش برنامه ريزي دارد.
به صورت كمي  هدف ديگر جشنواره پيوست اقتصادي 
است. پيوست اقتصادي سينماي انقلاب به اين معني 
است كه بتواند فضايي را فراهم كند كه بليت فروشي در 
اكران هاي مردمي  رايج شود و فيلمساز بتواند از جيب 
خود اثر توليد كند. جشنواره عمار در موضوع پيوست 
اقتصادي در حال بيشتر تجربه كردن روش هاي مختلف 
اس��ت و يك مقدار هم البته زمان مي برد براي اينكه ما 

بتوانيم به توفيقات بيشتر برسيم.
از جمله تجربه خوبي كه اتفاق افتاده نمايش فيلم هنگامه 
بود كه به صورت بليت فروشي اختياري اين كار اكران 
مي شد. به اين صورت مخاطب فيلم را مي ديد و هر اندازه 

مورد پسند بود برايش بليت مي خريد. تجربه اي خوب 
كه سه سال قبل رقم خورد. آن زمان توانسته بود يك 
فيلم نيمه بلند بليت فروشي كند كه در آن زمان خوب 
بود و بازتاب خوبي هم پيدا كرد. امسال هم ما در سينما 
فلسطين بليت فروش��ي اختياري داشتيم و مخاطبان 
حضور پيدا مي كردند و فيلم ها را مي ديدند و هر اندازه 
كه مي پس��نديدند بليت مي خريدند يا يكي از كارهاي 
ديگر كه اتفاق افتاده مشاركت بچه هاي اكران مردمي 
 در نمايش فيلم هاي سينمايی 90 دقيقه اي و بلند است. 
اكران مردمي  تجربه خوبي بود با توجه به اينكه امكانات 
كافي نداشتند و هنوز اين سينما سيار هايي كه ارشاد 
ايجاد كرده به صورت كافي و خيلي راحت در دسترس 
بچه ها نيست و شرايطش سنگين است اما نصاب خوبي 
بود و هر قدر ادامه پيدا كند اين اتفاق بهتر رقم مي خورد. 
حتي در برخي شهرها در اكران ها بليت خوب فروختند 
و خود سينمادار در يكي از شهر ها گفته بود من سينما را 
به شما اجاره مي دهم خودتان بچرخانيد چون شما بهتر 

مي توانيد اين كار را بكنيد.
حضور فیلمسازان شهرستاني در جشنواره 
عمار همواره چش�مگیر است. این توجه به 
استعداد بچه های شهرستانی نوعی رویکرد 
عدالت طلبانه محس�وب می ش�ود. درباره 

تجربیاتتان در این مورد بگویید.
جش��نواره تلاش مي كند در حد امكان رويكرد تشويقي 
مضاعفي نسبت به بچه هايي كه با امكانات كمتر كار خوبي 
مي سازند داشته باشد. هم در برگزاري جشنواره و هم در 
ارزيابي كارها يكي از ملاك هاي جشنواره اين است كه اگر 
كسي توانسته باشد با امكانات كمتر اثر خوبي بسازد حتماً 
ارجحيت دارد به كسي كه با امكانات كافي و فراوان يك كار 
خوب ساخته باشد و هم اينكه در جشنواره يك بعد از دوره 

پنجم بود كه مدرسه سينمايي عمار از دبيرخانه جشنواره 
مستقل شد و در حوزه توليد تمركز كرد. به اين شكل كه 
ضمن توليد بتواند به فيلمسازان خوبي كه از جمله بچه های 
شهرستان هستند و شايد خيلي ارتباطات خوب و دسترسي 
به مراكز س��ينمايي و توليد كننده ندارند و نمي توانند به 
راحتي پروژه بگيرند در حد بضاعت خودش توجه كند و 
اگر فيلمنامه خوبي داشته باشند از آنها حمايت كند براي 
اينكه توليد داشته باشند و ضمن توليد بتوانند براي آموزش 
و رشد آنها تمهيداتي داشته باشد و بسياري از توليدات و 
غالب توليدات مدرسه سينمايي عمار با اينكه موضوعات و 
كارهاي مهمي  هستند اما توسط كساني بايد ساخته شود 
كه قبلاً چنين تجربه اي نداشتند يعني اگر كسي قبلاً يك 
فيلم كوتاه 5دقيقه اي ساخته بايد حالا يك فيلم كوتاه 10 
دقيقه اي بسازد تا اينكه همان كار قبل را تكرار كند. اين 
رويكرد جشنواره براي فيلمسازان شهرستاني است و بعضاً 
هم همين بچه ها توفيقات خوبي داشتند. سال گذشته فيلم 
»نار و انار« توسط يكي از فيلمسازان شهرستان نقده توليد 

شد و فيلم اولي بودند ايشان .
امسال حضور شهرستانی ها به چه صورت بود؟

امسال هم در جشنواره فيلمسازان شهرستاني خوبي 
داش��تيم. دو تا از كارهايي كه در بخش فيلم ما جايزه 
گرفت اثري بود مربوط به يك كش��اورز روس��تايي كه 
آموزش س��ينما نديده و اگر اش��تباه نكنم از اس��تان 
چهارمحال و بختي��اري بود. كاري س��اخته بود به نام 
مستند يدي در مورد جواني كه پايش در سانحه تصادف 
قطع ش��ده بود ولي بس��يار اميدوار زندگي مي كند و 
كارهاي مختلف انجام مي دهد. دبيرخانه در اين كار نقش 
نداشت اما با رويكردي كه برای حمايت از فيلمسازان 
گمنام مستعد داريم و جزو ملاك هاي ارزيابي است اين 
كار موفق شد يكي از جوايز بخش فيلم ما را به خودش 

اختصاص بدهد. از اين دست كارها داشتيم.
مدرسه سینمایي عمار تا چه اندازه در ارتقاي 
تکنیکي فیلمسازان موفق عمل کرده است؟

بايد توليدات مدرسه سينمايي عمار را ببينيد و با افرادي 
كه در مدرسه سينمايي عمار كار ساخته اند و پيش از آن 
هم كارهايي ساخته بودند صحبت كنيد. اصولاً جشنواره 
عمار از ابتدا با آموزش شروع شد و نسل اولي كه از بچه هاي 
حاضر در جشنواره عمار بودند كساني بودند كه عمدتاً پاي 
يك دوره آموزشي استاد نادر طالب زاده نشستند و آنجا 
ياد گرفتند و آموزش ديدند و بعد در جشنواره هم حضور 
داشتند. چه دانشجويان جواني كه در آن زمان وارد شدند 
و برخي حتي رشته شان اين نبود وارد فيلمسازي شدند و 
موضوع آموزش از ابتدا مهم بود و در جشنواره پا به پاي آن، 

موضوع توجه به آموزش هم وجود داشت. 

عمار تا چه اندازه به موضوعاتي چون اقتصاد 
مقاومتي و تولی�د ملي توجه داش�ته و آثار 

جشنواره وارد این عرصه ها شده است؟
كار جشنواره خودش به تنهايي اين نيست كه بخواهد 
توليد كند. درست هم نيست جشنواره بايد بتواند با ضريب 
دادن، با معرفي كردن و تش��ويق كردن و با جايزه دادن 
برخي از موضوع��ات و اولويت ها را حمايت كند و كمك 
كند به ارتقاي كمي  و كيفي توليد اثر در آن موضوعات و 
در آن اولويت ها، اقتصاد مقاومتي يا جنگ اقتصادي يكی 
از اولويت هاي جشنواره از دوره سوم تا حالا بوده است كه 
فيلم هاي اين بخش را جشنواره سعی مي كرده در يك 
بخش مس��تقل ببيند و در نظر بگيرد و جايزه مستقل 
بدهد براي اينكه توليدكننده به توليد اثر و كساني كه اثر 
ساختند بيشتر تشويق شوند و خدا را شكر آثار خوب و 
جدي در برخي آثار در بخش جنگ اقتصادي به جشنواره 

رسيدند و در اكران هاي مردمي  موفق بودند.
ظاهر موضوع اقتصاد مقاومتي شايد به شكل آن چيزي 
كه در فضاي رسانه رايج هس��ت خيلي براي مخاطب 
جذاب و مهيج نباشد اما ما در جش��نواره عكس اين را 
تجربه كرديم كه اتفاقاً مردم الان به اين واسطه به اين 
خاطر كه به دنب��ال ديدن الگو هاي موفق هس��تند به 
شدت از فيلم هايي با موضوع جنگ اقتصادي استقبال 
مي كنند. فيلم مستند چوب بستني هم مستند است و 
هم موضوع آن اقتصاد است و خيلي هم با اقبال روبه رو 
ش��د. مس��تند هاي زيادي در اين زمينه داريم و جزو 
كارهاي پرمخاطب اكران مردمي  بوده است. در بخش 
داستاني در فيلم هاي اقتصاد مقاومتي نمونه هاي خوبي 

داشتيم كه نشان دهنده ذوق و استعداد آنها بود.
یکي دیگر از تمهیدات جش�نواره »نشان 
اس�تقلال« بود. اگر امکان دارد در این باره 

بیشتر برایمان بگویید.
نشان استقلال نشاني است كه توسط خانواده شهداي 
هسته اي به قهرمانان مستند هاي اقتصاد مقاومتي داده 
مي شود. البته به نظرمان رسيد كه موضوع اقتصاد مقاومتي 
در توليد جدي گرفته شود، نياز است به فيلمسازاني كه 
در حوزه اقتصاد مقاومتي اثر توليد نكردند اين سوژه ها و 
جذابيت و قابليت هاي دراماتيك و سينمايي اين سوژه ها 
را به اين عزيزان معرفي كنيم. به همين خاطر به چند نفر از 
قهرمانان اقتصاد مقاومتي كه هر سال به جشنواره مي رسد 
بر اثر داوري خانواده ش��هداي هسته اي نشان استقلال 
مي دهيم به اين معنا كه اينها هم دارند براي اس��تقلال 
كشور مي جنگند و در حوزه اقتصاد دارند كار مي كنند. تا 
به اين بهانه اين سوژه ها را در مراسم افتتاحيه و اختتاميه 
جشنواره يا در رس��انه ها طرح و به هنرمندان عزيز ارائه 

كنيم. اين طرح و اعطاي نشان استقلال در سومين دوره 
خود است و در اين دوره نشان استقلال به خانم فرجواني 
رسيد كه مادر دو شهيد و يك جانباز در استان خوزستان 
هستند كه مستند بانو به زندگي و فعاليت هاي اقتصاد 

مقاومتي اين مادر شهيد مي پردازد.
سهم فیلم هاي داستاني در عمار چه بود؟

ما دوره اولي كه جشنواره عمار را برگزار كرديم فيلم داستاني 
نداشتيم. كليدواژه هايي كه در آن جشنواره اعلام فراخوان به 
اصطلاح خط مقدمي  جاهايي بود كه محل درگيري و مبارزه 
مردم ايران اس��ت و محلي كه به آن هجمه مي شود مثل 
جنگ اقتصادي و اقتصاد مقاومتي و مثل ملت قهرمان بود. 
در اين كليدواژه ها اثر كم داشتيم. شايد در بخش داستاني 
و كليدواژه هايي از اين دست با رويكرد انقلابي و مردمي  كه 
بيايند كار توليد كنند كمتر مواجه بوديم اما هر چه زمان 
گذشت ادبيات داستاني ارتقا پيدا كرد. برخي از مراكز ديگر 
مثل باشگاه فيلم سوره و... در توليد فيلم داستاني تمركز 
كردند و جشنواره هم سعي كرد در رساندن اين فيلم ها به 
مردم تلاش كند. فيلم داستاني »علمك« در دوره پنج در 
جشنواره خيلي توانست در جذب مخاطب تلاش كند و به 
مخاطب چند ميليوني رسيد و در بچه هاي داستاني ساز 
اعتماد به نفس ايجاد كرد. ثمره و دستاورد اين تلاش ها كه 
توسط مراكز توليدي سينماي انقلاب در بخش داستاني 
شد و در واقع برنامه هايي كه جشنواره عمار داشت و خود 
توليدكننده ها داشتند، را الان شما مي بينيد كه هر سال 
كميت فيلم هاي داستاني در زمينه سينمايي بهتر شده. الان 
آن نسل فيلمسازان داستاني سينماي انقلاب و جشنواره 
عمار عمدتاً در س��طح توليد كارهاي نيمه بلند هستند و 
برخي از اينها رفتند وارد سريال س��ازي شدند و برخي به 
سمت فيلم هاي بلند رفتند اما اينها موردي است. بخواهم 
جريان غالب را عرض كنم دارند كار نيمه بلند مي كنند و در 
دو، سه سال آينده اميدوار هستيم موج خوبي از ورود اينها 

به فضاي فيلم هاي داستاني را شاهد باشيم .
موضوع محوري امسال جشنواره ایران آینده 

بود. درباره این موضوع کمی توضیح دهید.
بله. در برنام��ه اختتاميه براي آن يك��ي دو آيتم در نظر 
گرفته شده بود. سينماي آينده در كشور هايي كه نگاه 
استراتژيك و سينماي استراتژيك دارند يكي از ژانر هاي 
مهم سينماست. در واقع سينماي آينده ابزار آينده سازي 
است و اگر بخواهيم افق ديد مردم جامعه بلند باشد و اگر 
بخواهيم اينها به آينده روش��ن فكر كنند و تلاش كنند 
خودشان را به قله برسانند حتماً بايد از سينماي آينده 
افقی پيش رو داشته باشند و نداشتن سينماي آينده از 
اين جهت مي تواند خلأ هاي جدي ايجاد كند. اگر مردم 
امريكا با سياس��ت هاي جهاني و غاصبانه دولت امريكا 
همراهي مي كنند يكي از پايه هايش سينمايي است كه 
اين زمينه را با فيلم ها و س��ينما در مردم به وجود آورده 
است. با فيلم هايی درباره امريكا و دولت امريكا كه آنها را در 
فيلم ها منجي دنيا معرفي مي كند زمينه را فراهم مي كند. 
ما در ايران تقريباً سينماي آينده نداريم. بسيار محدود 
فيلم هايي در اين موضوع ساخته شده كه برخي از اينها 
خيلي آگاهانه نبود. ما در جشنواره خواستيم در مورد اين 
موضوع حرف بزنيم و سخنراني ها به اين موضوع اختصاص 
داشت و اساتيد و سخنرانان آمدند و پنل هاي تخصصي 
و ميزگرد ها شكل گرفت و غرفه اي در سينما فلسطين 
شكل گرفت كه فيلمسازان مي آمدند و از آنها درباره آينده 
مي پرسيديم كه  آيا تصميم دارند فيلمي  در مورد آينده 

بسازند يا نه و خدا را شكر بازخورد هاي خوبي ديديم.
برای افرادی که قصد دارندمیزبان اکران های 

مردمی باشند چه توضیحی دارید؟
اكران مردمي  جشنواره در طول سال ادامه دارد و به اين 
10 روز محدود نمي شود. در خيلي از شهرستان ها بحث 
امتحانات و... مطرح اس��ت و مي خواهند از بهمن شروع 
كنند و اكران مردمي  و اكران هاي بليتي جشنواره امسال 
احتمالاً رونق خوبي دارد. در اينجا مي خواهم بگويم اگر 
كسي مي خواهد فيلم هاي جشنواره عمار را دريافت كند 
و در محيط هاي خودش، دانش��گاه و پارك و محل كار 
و... مسجد و مدرسه و هر محيطي كه اجتماعي از مردم 
هستند نمايش بدهد و اكران داشته باشد مي تواند كلمه 

ثبت نام را به شماره 30004550 ارسال كند.
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پیوست اقتصادي سینماي انقلاب به این 
معني است که بتواند فضایي را فراهم کند 
که بلیت فروش�ي در اکران هاي مردمي 
 رایج شود و فیلمساز بتواند از جیب خود 
اثر تولید کند. جشنواره عمار در موضوع 
پیوست اقتصادي در حال بیشتر تجربه 
ک�ردن روش هاي مختلف اس�ت و یك 
مقدار هم البته زمان مي برد براي اینکه ما 

بتوانیم به توفیقات بیشتر برسیم

دولتخانه صفوی میزبان گردشگران نوروزی است

قزوین از معبر تا مقصد گردشگری
   محمدصادق عابدینی

ش�هر تاریخ�ی قزوی�ن در نزدیکی دو کلانش�هر ته�ران و 
کرج، می تواند مقصد گردش�گری نوروزی ب�رای ایرانگردی 
باش�د، ش�هری ک�ه بیش�تر ب�ه عن�وان معب�ر و کری�دور 
دسترسی به ش�مال و شمال غرب کشور ش�ناخته مي شود.
تغيير در نگاه سنتی به مقاصد گردشگری در ايران كمي  سخت 
است، برای همين است كه سال هاست استان مازندران به دليل 
سفر اهالی پايتخت، بيش��ترين ميزان گردشگر نوروزی را جذب 
مي كند. »ش��مال« رفتن يكی از متداول ترين مقاصد سفر برای 
مردم تهران و استان البرز است و اس��تفاده از كريدور »قزوين-
رشت« جزو گزينه های پيش رو برای رسيدن به استان گيلان به 
شمار مي رود. در طول روز و به خصوص ايام تعطيل چند هزار نفر 
از اين مسير به استان های شمالی سفر مي كنند، كسانی كه شايد 

كمترين اطلاعی از جاذبه های گردشگری قزوين داشته باشند.
    قزوین شاداب، نزدیك ترین مقصد

نزديك ترين مقصد گردش��گری، عنوانی است كه موقعيت خاص 
جغرافيايی قزوين به اين شهر بخش��يده است. شهری كه علاوه بر 
جاذبه های تاريخی و طبيعی، مقصد خوبی برای گردش��گری غذا 
نيز به شمار مي رود. كوتاه بودن مسير، يكی از مهم ترين مزيت های 
سفر به قزوين است. استانی همجوار با البرز و در نزديكی تهران كه در 
صورت معرفی مناسب مي تواند مقصد گردشگری اصلی برای اهالی 
تهران باشد. به همين منظور، شهرداری قزوين با توافقی كه با ستاد 
گردشگری شهر تهران داشته، تسهيلاتی را برای سفر تهرانی ها به اين 
شهر فراهم كرده است. حسنعلی اصغری، معاون برنامه ريزی و توسعه 
شهری قزوين مي گويد: »بر اساس اين تفاهمنامه بنا داريم تخفيفات 
ويژه ای برای ش��هروندان تهرانی برای بازدي��د از اماكن تاريخی و 
فرهنگی قزوين در نظر بگيريم، قطعاً ميزان تخفيف قابل توجه است 
و ما می توانيم در ايام نوروز ميزبان شهروندان تهرانی برای بازديد از 

امكان فرهنگی، تاريخی و تفريحی قزوين باشيم.«
اما مسافرانی كه برای نوروز س��ال 98، قزوين را به عنوان مقصد 
گردشگری انتخاب مي كنند، مي توانند علاوه بر تسهيلات اعلام 
شده، در جش��نواره گردشگری اين ش��هر كه با مشاركت هشت 

استان كشور برگزار مي شود حضور داشته باشند.
بازديد از جاذبه های گردش��گری اين ش��هر هم مي تواند تجربه 
متفاوتی از س��فر را به همراه داشته باش��د. قزوين 12 درصد از 
آثار باستانی كش��ور را در خود جای داده است. اين شهر اگرچه 
دارای تاريخ چند هزار ساله سكونت است، ولی آثار مهم تاريخی 
به جای مانده از اين ش��هر عمدتاً مربوط به دوره صفويه و قاجار 
است. گردشگران در قزوين مي توانند با آثار و ابنيه دوران صفوی 
از جمله كاخ چهلستون كه يادگار »دولتخانه صفوی« در اين شهر 
اس��ت را مش��اهده كنند. يكی از مهم ترين مراكز گردشگری در 
قزوين نيز بزرگ ترين كاروانسرای سرپوشيده ايران به نام »سرای 
سعدالسلطنه« است. اين بنای باش��كوه، يادگار دوران حكومت 
محمدباقر سعدالس��لطنه بر قزوين است. سعدالسلطنه كه داماد 
ناصرالدين شاه بود، دس��تور داد كاروانسرای بزرگی در اين شهر 
ساخته شود. كاروانس��رايی كه امروز بازسازی شده و بازار بزرگ 

صنايع دستی شهر قزوين در آن قرار دارد.
اهميت شهر قزوين در دوره قاجار، باعث ش��ده تا چندين ابنيه 
تاريخی متعلق به اين دوره در ش��هر قزوين به يادگار باقی بماند. 
حسينيه زيبای »امينی ها« كه توسط مرحوم محمدرضا امينی 
ساخته شده و به دليل ارسی ها و گچ بری هايش به عنوان شاهكار 
معماری شناخته مي شود، اكنون با گذشت بيش از 150 سال از 
عمرش، نگينی در شهر قزوين است. اين س��رای زيبا تا به حال 
ميزبان لوكيش��ن چندين مجموعه تلويزيونی و فيلم سينمايی 
بوده است. س��ريال »بانوی عمارت« يكی از آخرين ساخته های 

تلويزيونی است كه در اين مجموعه فيلمبرداری شده است. 
»حمام قج��ر«، »مس��جد جام��ع«، »زيارتگاه چه��ار پيامبر«، 
»عالی قاپ��و«، »خيابان س��په«، »آرامگاه حمدالله مس��توفی«، 
»بوستان مشاهير«، »آب انبار« و »كليسای كانتور« از جمله ديگر 
آثار تاريخی شهر قزوين است. قزوين دارای تنوع بسيار بالايی در 
غذا و شيرينی است. اين ظرفيت نيز مي تواند برای علاقه مندان به 
گردشگری غذا مورد استفاده قرار گيرد. در قزوين از تركيب نان 
خشك، سبزی، مغز گردو و پنير، غذای ساده ای به نام »دويماج« 
تهيه مي شود. فلسفه ساخت »دويماج« اين است كه قزوينی ها 
دوست نداشتند حتی خرده های نان دور ريخته شود و برای همين 
با مخلوط كردن آن با پنير و س��بزی اين غذای س��اده را درست 
مي كردند.  از اين غذای ساده تا »قيمه نثار« مشهورترين غذای 
مجلسی قزوينی ها و مجموعه ای از شيرينی های محلی اين شهر، 

تنوع غذايی خوبی را برای گردشگران به ارمغان مي آورد.
قزوين حتی اگر  كس��ی نخواهد به قلعه تاريخ��ی الموت برود به 
تنهايی مي تواند باعث ماندگاری چند روزه مسافران نوروزی شود 

و جايگاه خود را به عنوان مقصد گردشگری به دست آورد.

رشد فیلمسازان مستعد اما گمنام در برنامه ماست
در گفت وگوی »جوان« با دبیر اجرایی جشنواره عمار مطرح شد
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